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a în fiecare an,
în perioada în
care mustul se
transformã în
vin, Consiliul
J u d e þ e a n

Vrancea organizeazã, la
Focºani, Festivalul Viei ºi
Vinului „Bachus 2010.
Ajuns la cea de-a XVIII-a
ediþie, evenimentul se va
desfãºura chiar în acest
sfârºit de sãptãmânã, între
22 ºi 24 octombrie.

Manifestarea va reuni
producãtori locali ºi naþio-
nali de vinuri, dar ºi pro-
ducãtori din strãinãtate,
în special din Franþa ºi
Italia, dupã cum au anun-
þat organizatorii. De ase-
menea, vor fi expuse pro-
duse alimentare tradiþio-
nale, cum sunt mierea de albine, caºul
afumat, hribii muraþi sau preparatele
tradiþionale din carne.

Micii producãtori de vinuri din ju-
deþul Vrancea vor fi ºi ei prezenþi la
Festival, participând la concursul de
degustat vinuri „Bachus 2010” - Sec-
þiunea Mici Producãtori. În cadrul
concursului organizat sub patronajul
Asociaþiei Degustãtorilor Autorizaþi
din România, vor fi premiate cele mai
bune vinuri produse de micii produ-
cãtori din judeþul Vrancea.

Referitor la evenimentul de la
Focºani, organizatorii au precizat:
„Doar organizând astfel de evenimente
putem spera cã judeþul Vrancea va de-
veni pilonul pe care se va sprijini, pe
viitor, piaþa strugurilor ºi a vinului.
Doar aºa vom putea aduce, în viitor,
Bursa Strugurilor ºi a Vinului în Vran-
cea, aºa cum îºi doresc zecile de mii de
podgoreni ale cãror interese sunt repre-
zentate de cãtre Consiliul Judeþean
Vrancea. Sperãm ca mustul înãsprit de
la finele lunii octombrie, aroma vinului
fiert, gustul delicios al caºului afumat
sau a hribilor muraþi, mãiestria meºte-
rilor populari ºi tradiþiile de sute de ani,
conservate atât de bine în Munþii Vran-
cei, îi vor bucura pe vrâncenii ºi pe toþi
oaspeþii care sunt aºteptaþi sã participe,
în numãr cât mai mare, la Festivalul
Viei ºi Vinului «Bachus 2010»”.

Regiunea Vrancea - una dintre cele
mai importante zone viticole din þara
noastrã - are peste 25.000 de hectare
de viþã-de-vie, judeþul Vrancea fiind
renumit pentru strugurii de calitate,
vinurile ecologice ºi metodele tradiþio-
nale de producþie.

Tot în Vrancea existã un Drum al Vi-
nului, care se întinde pe o distanþã de
aproximativ 20 de km ºi este presãrat
cu crame ºi podgorii deosebite. Cu o ve-
chime care se pierde în negura timpuri-
lor, Hrubele Domnitorului ªtefan cel
Mare de la Panciu sau Beciul Domnesc
de la Odobeºti sunt etichete ºi puncte de
atracþie ale acestui traseu turistic. n

”Arte&Vino” - singura vinotecã autohtonã
cu cramã proprie

Reporter: În ce stadiu se aflã inves-
tiþia dumneavoastrã în acest magazin
de vinuri?

Marian Timofti: Urmeazã sã des-
chidem o terasã, în primãvara anului
viitor. Astfel, vom finaliza investiþia
demaratã anul trecut în luna septem-
brie. Vinoteca noastrã este un concept
nou, întrucât vrem sã devinã o vinote-
cã „wine bar” în acelaºi timp, adicã o
vinotecã în care lumea sã poatã intra,
degusta un vin, servi ceva la vinul res-
pectiv - de la brânzeturi proaspete
pânã la cele stagionate, brânzeturi
învechite în vin, salamuri, trufe - ºi
chiar sã poatã servi o sticlã de vin aici,
între prieteni.

Reporter: Consideraþi cã vinoteca
dumneavoastrã este cea mai mare pe
piaþã?

Marian Timofti: Suntem cei mai
mari în ceea ce priveºte spaþiul ºi sor-
timentele de vinuri, dar nu printre cei
mai mari cu renume, pentru cã avem
în faþã vinoteci precum „Vinexpert” ºi
"Comtesse du Barry". Consider cã
noi, într-un an, abia suntem la început.

Reporter: Câte sortimente de vin
aveþi în vinotecã?

Marian Timofti: În acest moment
avem foarte puþine sortimente - 630,
dar sper ca într-o lunã, când vom ter-
mina investiþia aici sã trecem la
1.000-1.200 de sortimente.

Reporter: Cât de mare este inve-
stiþia într-o astfel de afacere?

Marian Timofti: Investiþia într-o
asemenea vinotecã este foarte mare ºi
dacã nu ai o afacere cu care s-o susþii
rãmâne pasiune ºi, sigur, în prezent, în

România, este ga-
rantatã falimentu-
lui.

Reporter: Ce
fel de cienþi au vi-
notecile?

M a ria n T i-
mofti: De obicei,
c l ien þ i i noº t r i
sunt cei care-ºi
permit un vin de
calitate. Nu sunt
foarte mulþi, dar
sunt din cei care
atunci când vãd
un vin bun ºtiu

cã nu-l vor mai gãsi mai târziu, pen-
tru cã toate seriile sunt limitate ºi
atunci îºi cumpãrã o cantitate nece-
sarã pentru o perioadã mai lungã de
timp. Acest lucru înseamnã cã, achi-
ziþionând un „Brunello de Montalci-
no”, nu-ºi iau o sticlã sau o cutie, îºi
iau 3-4 cutii, ceea ce înseamnã
3.000-4.000 de lei sau poate mai
mult.

Noi am introdus ºi un concept nou -
acela de vin vrac, dar nu folosim ace-
laºi sistem de la alte magazine. Vino-
teca noastrã este singura din þarã care
are o cramã proprie. Este o cramã re-
frigeratã, cu o capacitate de ºase tone,
iar servirea se face prin cãdere, direct
din butoiul de inox. Am selectat câte-
va vinuri albe ºi roºii de cea mai bunã
calitate, doar vinuri care au fost pre-
miate, pe care le servim vrac.

Reporter: Ce preþuri practicaþi?
Marian Timofti: Chiar astãzi m-a

întrebat cineva de un anume vin care
la noi se gãseºte la 79 de lei ºi pe care
persoana respectivã l-a cumpãrat
dintr-un supermarket la 100 de lei.
Asta înseamnã cã noi practicãm pre-
þurile mai corecte, deoarece conside-
rãm cã adaosul comercial nu trebuie
sã depãºeascã bunul-simþ. Cel mai
mic preþ este 19 lei ºi poate ajunge la
2.400 de lei, pentru vinuri garantate,
de colecþie, care trebuie redopuite la
fiecare 10-15-20 ani.

Reporter: Cum redopuiþi aceste
sticle?

Marian Timofti: Pentru anul vii-
tor deja am primit informaþia de la
producãtori cã anumite sticle, dacã le
mai avem, trebuie sã meargã înapoi în
fabricã, pentru redopuire. Dacã le-am
vândut trebuie sã vorbim cu clienþii
care cumpãrã vinurile de vinotecã
pentru învechire (avem o bazã de date
cu aceºti clienþi), se iau în ziua progra-
matã, merg în strãinãtate, pentru cã
sunt vinuri din afarã, se redopuiesc ºi
aºa îºi prelungesc garanþia.

Reporter: Aþi deschis aceastã vi-
notecã din pasiune sau ca pe o aface-
re?

Marian Timofti: O fac din pasiu-
ne, dar încerc s-o fac cât mai rentabil.
Avem aici posibilitatea unor 30 de lo-
curi ºi cam de douã ori pe sãptãmânã
organizãm degustãri cu producãtori
noi sau cu vinuri noi, cu producãtori ºi
vinuri din strãinãtate. În general, în
vinoteca noastrã se fac degustãri cu
vinuri care nu au intrat încã în Rom-
ânia. În calitatea de somelier pe care
am avut-o în Italia, am vorbit cu foar-
te mulþi producãtori, iar ei îmi expe-
diazã o cantitate de vinuri pentru de-
gustãri. În acest fel, se ºi promoveazã.
Nu se ºtie dacã vinul va fi importat de
vrenul dintre distribuitrorii sau restau-
rantele prezente la degustare. Oricum,
aceasta este „en primeur” la noi în
þarã, dar poate fi ºi unicã, dacã nu vor
fi importate. Pânã acum am oferit 18
degustãri din Spania ºi peste 20 din
Italia, cu vinuri pentru prima oarã în
România. Chiar vinurile lui Jarno

Trulli, campionul mondial de Formu-
la unu, au fost aici, la noi.

Îmi place sã promovez vinurile
româneºti strãinilor. Eu stau în vino-
tecã de la prânz pânã la miezul nopþii,
chiar dacã închidem la ora 20.00, pen-
tru cã, dacã am un grup care vrea sã
înþeleagã ceva despre anumite vinuri,
rãmânem ºi discutãm. În prezent, nu
avem o culturã a vinului, nu ºtim sã
apreciem un vin. Acesta este ºi moti-
vul pentru care eu, ca somelier, stau
permanent aici în magazin, încercând
sã satisfac întrebãrile oricãrui client.
Am o satisfacþie enormã când vin
clienþii ºi îmi spun ce doresc sã
mãnânce la cinã, întrebându-mã ce fel
de vin ar trebui sã cumpere. Încet,
încet, însã, piaþa de vinuri din Româ-
nia începe sã se dezvolte, cunoscãtorii
încep sã se înmulþeascã, oamenii care
iubesc vinul de calitate, la fel ºi asta
ne dã încredere. ªi pe plan extern, am
observat cã suntem reticenþi la partici-
parea în cadrul concursurilor interna-
þionale. Trebuie sã participãm
cu vinurile noastre în afarã,
indiferent de cheltuiala pre-
supusã sau aprecierea care va
fi fãcutã, pentru cã, astfel,
vom afla pãrerea juraþilor
strãini despre vinurile autoh-
tone.

Reporter: Câte vinoteci avem pe
piaþã?

Marian Timofti: În Bucureºti sunt
trei mari magazine - „Vinexpert”,

„Comtesse du Barry ºi „Arte&Vino”.
Cei de la „Vinexpert” au mai deschis
un magazin ºi mai urmeazã sã mai des-
chidã unul, în Capitalã.

Reporter: În final, împãrtãºiþi-ne
puþin din experienþa pe care aþi avut-o
de curând, când aþi fost nominalizat ca
ºi „Cavaler al vinului”

Marian Timofti: A fost o onoare
pentru mine sã fiu nominalizat printre
cavalerii vinului din România, scau-
nul de la Bucureºti. Primii doi cava-
leri, care au fost nominalizaþi în urmã
cu doi ani, sunt Sergiu Nedelea ºi Cã-
tãlin Pãduraru. Ei au hotãrât sã înfiin-
þeze scaunul de la Bucureºti ºi am fost
mãgulit sã mã anunþe cã am fost no-
minalizat. I-am întrebat ºi de ce ºi
mi-au spus cã pentru activitatea mea,
prin care doresc sã promovez vinul
românesc ºi vinul, în general.
Reporter: Mulþumesc! n

Trofeul Someleriei
”Cramele Halewood”
- organizat în luna
cadourilor

A V-a ediþie consecutivã a Trofeului Someleriei
„Cramele Halewood” se va desfãºura în perioada 6-9
decembrie, anul curent. Finala din 9 decembrie, care
va avea loc la Hotel „Aro Palace” din Braºov, va de-
semna cel mai bun somelier din România, iar
câºtigãtorul va putea reprezenta þara noastrã la
competiþiile internaþionale de profil.

Ediþia din acest an este organizatã de Cramele „Ha-
lewood” în parteneriat cu Asociaþia Someleriei din
România, sub auspiciile Asociaþiei Internaþionale a
Somelierilor (ASI).

Evenimentul se adreseazã în special cunoscãtorilor
din domeniul HoReCa. Perioada de înscriere este 25
octombrie - 15 noiembrie, iar candidaþii selectaþi vor
beneficia, în perioada 6-8 decembrie, de o sesiune de
pregãtire pentru semifinala ºi finala Trofeului. Aceas-
tã sesiune va avea loc la Pivniþele „Rhein & Cie 1892”
Azuga ºi are ca scop pregãtirea celor selecþionaþi
pentru finalã.

Rãdãcinile meseriei de somelier provin din timpuri
foarte îndepãrtate, primele menþiuni regãsindu-se în
secolul al XIV-lea. În prezent, somelierul poate fi con-
siderat o personalitate emblematicã în lumea oenolo-
gicã, fiindu-i încredinþatã sarcina de a recomanda cel
mai potrivit vin pentru diferite mâncãruri. n

Regiunea Vrancea - una dintre cele mai importante zone viticole din þara noastrã - are peste 25.000 de hectare de
viþã-de-vie, fiind renumitã pentru strugurii de calitate, vinurile ecologice ºi metodele tradiþionale de producþie.

PAGINÃ REALIZATÃ
DE EMILIA OLESCU

În imediata apropiere a Parcului Carol
din Bucureºti este deschis „Arte&Vino”
- unul dintre cele câteva magazine mari
de vinuri din Capitalã.
Vinoteca aparþine somelierului Marian
Timofti, care, dupã câþiva zeci de ani de
activitate în Italia, în domeniul
oenologic, s-a decis sã se întoarcã în
România ºi sã promoveze vinul
autohton ºi internaþional.

Festivalul Viei ºi Vinului ”Bachus 2010” -
ajuns la a XVIII-a ediþie


